
لاوروف: تحریم تسلیحاتی ایران ۲۷ مهر لغو خواهد شد
وزیــر خارجه روســیه تأکیــد کرد: تحریم های جدیــد امریکا علیه ایــران غیرقانونی 
است، برای اینکه کلیه محدودیت های مربوط به فروش سلاح به ایران، بر اساس 
قطعنامه شــورای امنیت درباره برجــام، در تاریخ ۱۸ اکتبــر )۲۷ مهرماه( متوقف 
خواهد شد. به گزارش تسنیم، سرگئی لاوروف وزیر امور خارجه روسیه روز دوشنبه 
در مصاحبــه ای اختصاصــی بــا شــبکه تلویزیونــی العربیــه در رابطه بــا اقدامات 
ضدایرانی واشنگتن اعلام کرد که مسکو تحریم های برنامه ریزی شده امریکا برای 
همــکاری با ایران را غیرقانونی در نظر خواهد گرفت. لاوروف توضیح داد: »اکنون 
آنچــه آنهــا )امریکایی ها( در سیاســت خارجی خود انجــام می دهند، فقط تقاضا 
اســت )خــواه درباره ایران باشــد یا هــر چیز دیگری( و اگر شــرکای آنهــا بگویند که 
نمی تواننــد چنیــن کاری را انجام دهند و بخواهند تا در رابطه با این مســأله بحث 
شــود، آنها موافقت نمی کنند، ســپس اولتیماتــوم می دهند، زمــان تعیین و بعد 
تحریم هایی را اعمال می کنند، بعد از آن این تحریم ها را فرامرزی اعلام می کنند. 
درخصــوص چنین برخوردی، می توانم بگویم که اعمال تحریم های یکجانبه که 
مورد تأیید سازمان ملل قرار ندارد، اقدامی کاملًا غیرقانونی است.« لاوروف تأکید 
کرد: »کلیه محدودیت های موجود در رابطه با فروش تســلیحات نظامی به ایران 
در تاریخ ۱۸ اکتبر ســال جاری )۲۷ مهرماه( متوقف خواهد شــد، دقیقاً همان طور 
که در قطعنامه شــورای امنیت ســازمان ملل متحد درباره برنامه هســته ای ایران 
آمده اســت.« لاوروف با اشــاره به تلاش های امریکا برای بازگرداندن تحریم های 
بین المللی علیه ایران، یادآور شد: »رفتار واشنگتن به اصطلاح معروف انگلیسی 
شــباهت دارد کــه می خواهــد کیــک بخــورد و در عیــن حــال آن را دســت نخورده 
نگه دارد، آنها به طور رســمی از برجام خارج شــده اند، در قطعنامه شــماره ۲۲3۱ 
شــورای امنیت ســازمان ملل آمده اســت کــه هر اقدامی بــرای بازگردانــدن رژیم 
تحریم هــا علیه ایران، می تواند توســط یکــی از اعضای برجام آغاز شــود و ایالات 

متحده دیگر عضو برجام نیست و چنین حقی ندارد.«

 انتخاب هیأت رئیسه کمیسیون قضایی مجلس
اعضــای هیــأت رئیســه کمیســیون قضایــی و حقوقــی مجلــس شــورای اســلامی 
مشــخص شــدند.به گزارش ایســنا، عصر دیروز اولین جلسه کمیســیون قضایی و 
حقوقــی مجلــس یازدهم برگــزار و اعضای هیأت رئیســه آن تعیین شــدند که بر 
این اســاس موسی غضنفرآبادی نماینده بم به عنوان رئیس، سید محمد موحد 
نماینده کهگیلویه و حسن نوروزی نماینده رباط کریم به عنوان نواب رئیس، سید 
کاظــم دلخــوش اباتری به عنوان ســخنگو  و هاجر چنارانی بــه عنوان دبیر تعیین 
شدند.اولین جلسه کمیسیون حقوقی مجلس یازدهم بعد از گذشت ۴ ماه از آغاز 
به کار این دوره تشکیل شد که دلیل آن عدم اقبال نمایندگان برای عضویت در این 

کمیسیون و به حد نصاب نرسیدن اعضای آن بود.
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مجلس صاحب شبکه تلویزیونی می شود؟
   خبر اول اینکه، پخش مذاکرات مجلس از تلویزیون جدیدترین طرحی اســت 
که تحویل هیأت رئیســه شــده اســت. به گــزارش ایرنــا، در مقدمه طــرح آمده: با 
گذشــت زمــان و جایگزین شــدن تلویزیون به عنــوان فراگیرترین رســانه، با وجود 
پخش هزاران ساعت برنامه کم اثر در سیمای جمهوری اسلامی، مردم از دیدن و 
نظارت برآنچه در رأس نهادهای کشور و خانه ملت می گذرد، محروم هستند. به 
منظور رفع این نقیصه و در جهت شفاف ســازی، این طرح جهت مراحل قانونی 
تقدیم می گردد. بر اســاس این طرح، صدا و ســیما موظف است حداکثر تا 3 ماه 
پس از تصویب این قانون با تأسیس شبکه تلویزیونی خانه ملت، مذاکرات علنی 
مجلس را به صورت مستقیم پخش کند. هزینه های تأسیس و اداره شبکه موضوع 

این قانون از محل درآمد تبلیغات در آن شبکه تأمین می شود.

شورای امنیت از دولت ترامپ خسته شده
  خبر دیگر اینکه، نشــریه فارن پالیســی گزارش داد تلاش امریــکا برای افزایش 
فشــار بــر ایران شکســت خــورد و امریکا در ســازمان ملل منزوی شــد. بــه گزارش 
جماران، در این گزارش با اشــاره به ناکامی امریکا در شــورای امنیت برای تمدید 
تحریم های تسلیحاتی ایران و اعمال تحریم های جدید علیه تهران بعد از ادعای 
اجرایی شــدن مکانیســم ماشه از ســوی کاخ سفید، آمده اســت که واکنش ها چیز 
متفاوتــی از آنچــه امریکا ادعا می کند را نشــان می دهنــد. در ادامه توئیت »مارک 
فیتزپاتریک«  دســتیار وزیر خارجه پیشین امریکا و کارشناس انستیتو بین  المللی 
مطالعات استراتژیک آمده که در آن تأکید شده: »بیست و چند ایرانی به فهرست 
سیاه وزارت خزانه  داری اضافه شده  اند. فکر نمی  کنم این اقدام در عمل چیزی را 
عوض کند بلکه فقط مشروعیت تحریم  های امریکا را تضعیف می کند.« توئیت 
محمد البرادعی مدیرکل پیشین آژانس بین  المللی انرژی اتمی هم یادآوری شده 
که نوشته: »به عنوان یک وکیل بین  المللی می گویم که این عجیب  و غریب ترین 
وضــع حقوقی اســت که تاکنون دیــده ام. اعمال تحریم های ســازمان ملل چیزی 
که خود ســازمان ملل آن را به رسمیت نمی  شناسد.« »ریچارد گووان« مدیر گروه 
بحران بین  الملل هم گفته: »صادقانه بگویم، شــورای امنیت از این دولت خسته 
شــده اســت. دولت ترامپ بیش از سه سال و نیم اســت که ترتیبات چندجانبه را 

منحل کرده و اینک حسن نیت بسیار اندکی برای امریکا باقی مانده است.«

 نماینده مجلس: خودروی شاسی بلند می خواهم 
  دست آخر اینکه،  لطف الله سیاهکلی در پی واکنش برخی نمایندگان به طرح 
دریافــت خــودروی دنا پلاس به قیمت نصف بــازار در گفت و گو با ایلنا گفت: من 
برای رفتن به مناطق کوهستانی و روستایی شاسی بلند می خواهم، اگر این ماشین 
را بفروشــم با ۴۰۰ میلیون تومان اضافه هم نمی شود شاسی بلند خرید. نماینده 
قزوین با اعلام این مطلب افزود: در دوره قبل نماینده ها شاسی بلند گرفتند، من 
برای رفتن به مناطق روســتایی شاسی بلند می خواهم. او با اشاره به واکنش ها به 
ایــن خبر گفت: دولت به جای اینکه نمایندگان را در مقابل هجمه افکار عمومی 
قــرار دهد، باید دفترکار، ماشــین و نیروی انســانی بیشــتری در اختیــار نمایندگان 
بگذارد. ســیاهکلی گفت: ما از جیب خودمان ماشــین می خریم و در طول ۴ سال 
این ماشین اسقاط می شود؛ آیا این درست است که این هزینه از جیب من نماینده 
بایــد پرداخت شــود. چنــد مدت پیش در منطقه »چغور« ماشــینم خراب شــد و 
مجبور شــدم با تویوتا یکی از مدیران برگردم؛ این درســت است که نماینده مردم 

پیاده باشد و سطح زندگی مالی اش اندازه یک بخشدار منطقه نباشد. 
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اینکــه  بیــان  بــا  دولــت  ســخنگوی 
»مدت هاســت عــده ای نشســته اند 
ببیننــد آقــای روحانی چــه می گوید 
دلخــواه  برداشــت  و  جعــل  بــا  و 
منفــی  و  ناامیدکننــده  مطالــب 
بــه  می کننــد«،  تولیــد  و  اســتخراج 
از همیــن  یکــی  پیرامــون  پرسشــی 

برداشت های مجعول پاسخ داد.
بــه گــزارش ایرنــا، علــی ربیعی 
نشســت  چهارمیــن  و  پنجــاه  در 
خبــری اش که روز گذشــته در جمع 
خبرنگاران و نمایندگان رسانه های 
ارتبــاط جمعــی اســتان سیســتان و 
پاســخ  در  شــد  برگــزار  بلوچســتان 
بــه ســؤالی دربــاره آنچه بــه عنوان 
جمهــوری  رئیــس  خــوش  »خبــر 
بــرای روزهای شــنبه و یکشــنبه« در 
شــبکه های اجتماعی مطرح شــده 
بــود، گفت: اول اینکه آقای روحانی 
اصلًا نگفت »خبر خوش« در حالی 
که از بعد سیاســی و بین الملل و به 
عقــب رانــدن تحریــم در دل خــود 
یــک خبــر خوش نیــز اســت. علاوه 
بر اینکــه افراد مطلع و کارشناســان 
دلســوز ایران زمین امــروز به خوبی 
درک می کننــد این اتفــاق از اجماع 
جلوگیــری  غربی هــا  بحران ســاز 
کــرده و از همــه جانبگی فشــارهای 
سیاسی نیز کاســته است و در آینده 
هم قضاوت خواهد شــد که اتفاقی 
مهم بوده اســت. ما وظیفــه داریم 
در مقابــل تحریم در همه ابعاد آن 
مبارزه کنیم و با نگاهی راهبردی به 
تحــولات این را یــک پیــروزی برای 

جمهوری اسلامی می دانیم.
بــه  دوشــنبه  روز  از  کــه  ربیعــی 
منظــور دیــدار و گفت وگــو با اقشــار 
از رونــد  بازدیــد  و  مختلــف مــردم 
اجتماعــی،  طــرح  چندیــن  انجــام 
آموزشــی و تولیــدی بــه سیســتان و 
بلوچســتان ســفر کرده بود در ادامه 
بــا بیــان اینکه آنانــی کــه می گفتند 
برجــام مــرده، برجــام هنــوز زنــده 
اســت و نیز می تــوان روی آن مانور 
مقاومت داد، افزود: چه کســی باور 
می کــرد تــا همین چنــد وقت پیش 
امریکا در شــورای امنیــت در جایی 
که چند دهه بر آن ســیطره داشت، 
تنهــای تنهــا بمانــد. امریــکا از روز 
اول می خواســت مــا را تحریــم کند 
تــا خودمــان از برجام خارج شــویم 
و دنیا را همــراه خود کرده و تحریم 
را با جهــان همراه بر مردم تحمیل 
کنــد، حالا با تلاش شکســت خورده 
ناچار اســت بــه تنهایی اقــدام کند. 
کمــا اینکــه آثــار تنهایــی امریــکا در 
موضوع ایران در نظام بین الملل و 
روابط بین الملل در آینده مشخص 

می شود.
ســخنگوی دولــت بــا تأکیــد بــر 
اینکه زمانی که جامعه بین المللی 
بــا ایــن صــدای رســا بــه اقدامــات 
امریــکا نــه می گویــد ایــن می توانــد 
به معنــای فروپاشــی حقوقی رژیم 
تحریم هــا باشــد، ادامــه داد: البتــه 
نمی دانم چرا عده ای نمی خواهند 

و قائل به مقابله حقوقی و سیاســی 
و  نیســتند  بین المللــی  عرصــه  در 
عقــب  کننــد  درک  نمی خواهنــد 
راندن تحریم اصلی ترین کار امروز 

همه ما باید باشد.
وی بــا اشــاره بــه ادعــای امریکا 
تحریم هــا  بازگشــت  بــا  رابطــه  در 
ادعــای  در  متحــده  ایــالات  گفــت: 
خودش بســیار منزوی است، امروز 
همه اعضای شــورای امنیت و همه 
ملت هــای جهــان اذعــان دارند که 
هیــچ پایــه حقوقــی برای بازگشــت 
تحریم هــای شــورای امنیــت وجود 
نــدارد. ســخنگوی دولــت در ادامــه 
خبرنــگاران  از  یکــی  پرســش  بــه 
اســتان سیستان و بلوچستان درباره 
خرابکاری در ســایت نطنز این گونه 
قطعــی  خرابــکاری  داد:  پاســخ 
گوناگونــی  فرضیه هــای  امــا  اســت 
وجــود  نطنــز  حادثــه  در خصــوص 
دارد، در یکــی از فرضیه هــا برخــی 
عناصر داخلی مــورد ظن قوی قرار 
گرفته انــد و تحــت نظــارت پیگیری 
جــدی دســتگاه های امنیتــی کشــور 

هستند.
ë  ایجاد زیرســاخت ها در سیستان و

بلوچستان در اولویت است
ادامــه  در  دولــت  ســخنگوی 
فقــدان  اینکــه  بــه  اشــاره  بــا 
نبــود  و  مناســب  زیرســاخت های 
زیرســاختی،  ســرمایه گذاری های 
علت کاهش نیافتن فقر و نابرابری 
در سیستان و بلوچستان بوده است، 
تصریــح کــرد: نــگاه دولــت ایجــاد 
زیرســاخت ها برای تغییر وضعیت 
منطقــه اســت و از ایــن رو در دولت 
توســعه  راهبــرد  دو  امیــد  و  تدبیــر 
و  توانمندســازی  و  زیرســاخت ها 
فقرزدایی در دستور کار قرار گرفت.

سخنگوی دولت در بیان گزارش 
انجــام  اقدامــات  از  مبســوط خــود 
شــده و اعتبــارات تخصیــص یافته 
بــرای ایــن اســتان توضیــح داد: در 
ابتــدای دولــت تدبیــر و امیــد ۱3۰ 
عنــوان پــروژه بــا بیــش از ۱3 هــزار 
میلیــارد ریال اعتبار برای سیســتان 
و بلوچســتان برنامه ریــزی شــد کــه 
ســرمایه گذاران  نظــر  آن  ســایه  در 
بســیاری به این اســتان جلب شــد، 
ضمــن آنکه دولت بــا فعالیت ها و 
برنامه هــای ویــژه خــود این اســتان 
فعالیت هــای  از  کارگاهــی  بــه  را 
ربیعــی  کــرد.  تبدیــل  اقتصــادی 
عمرانــی  اعتبــارات  مجمــوع 
و  سیســتان  بــه  یافتــه  اختصــاص 
بلوچســتان از ســال ۱3۵۷ تــا ســال 
میلیــارد   ۴۶۸ و  هــزار   ۹ را   ۱3۹3
تومــان برآورد کرد و اظهار داشــت: 
ایــن در حالــی اســت کــه اعتبــارات 
عمرانــی اختصــاص یافتــه بــه این 
استان در ســال های ۱3۹3 تا ۱3۹۸ 
برابر ۱3 هزار و 33۱ میلیارد تومان 
بودجــه  دیگــر  عبــارت  بــه  و  بــوده 
عمرانــی آن در ۶ ســال دولت هــای 
یازدهــم و دوازدهــم ۱.۴ برابــر 3۵ 

سال پیش از آن بوده است.

سخنگوی دولت در زاهدان : 

 عده ای به دنبال برداشت دلخواه 
از سخنان رئیس جمهوری هستند

رنا
ای

ماند طرح ها  نتایج   منتظر  باید  مجلس  ارزیابی  برای 
محسن پیرهادی، عضو هیأت رئیسه مجلس در گفت وگو با »ایران«:

طرح کاهش اختیارات رئیس، در مجلس مطرح نیست
 

محسن پیرهادی، نماینده تهران و عضو 
هیــأت رئیســه مجلس از عملکــرد چند 
ماهه مجلــس یازدهم دفــاع می کند. او 
برخــی انتقادها از کیفیت کار بهارســتان 
در چنــد ماه گذشــته را طبیعــی می داند 
و می گویــد یکــی از امور جــاری مجلس، 
اصلاح ســاختارها، پیگیری طرح تحول، 
نقایــص  در  بازنگــری  و  خودانتقــادی 
اســت. او بدون آنکــه به مصداق خاصی 
اشــاره کنــد مجلــس یازدهــم را نســبت 
به دوره های گذشــته شــفاف تر می داند. 
مشــروح  این گفــت و گوی مکتــوب را در 

ادامه می خوانید:
 ٭٭٭

ë  چند وقت پیش آقای امیرآبادی، عضو
هیأت رئیســه گفــت که 200 طرح از ســوی 
نمایندگان به هیأت رئیســه ارســال شــده 
اســت. آیا تعدد طرح ها در مجلس را باید 

نقطه قوت این پارلمان بدانیم؟
عــدد ۲۰۰ برای تعداد طرح ها، صرفاً 
یــک عدد اســت و نقطه قــوت یا ضعف 
نیســت. هرچند ایــن عدد در مقایســه با 
برخی ادوار، نشــان از ایــن دارد که کلیت 
مجلــس یازدهــم برای مســائل کشــور و 
مشــکلات مــردم راه حــل دارد و حداقل 
در پیگیــری آن هــا فعــال و کنشــی عمل 
می کنــد، امــا بــرای ارزیابــی دقیق تر این 
موضوع، باید منتظر نتایــج این طرح ها 
ماند. حقیقت آن اســت که در وضعیت 
فعلــی، تنها چیــزی که نقطه قــوت و در 
واقع پیروزی محسوب می شود، باز کردن 
گره از مشکلات کشور و رفع دغدغه های 
مردم است؛ چنان که معتقدم به عکس 
چیزی که مســئولان محترم دولت تصور 
می کنند فعال شــدن یا نشــدن مکانیزم 
ماشــه، منزوی کردن ظاهری امریکا و هر 
چیزی از این دســت که مردم اثری از آن 
در زندگی خود حس نمی کنند، پیروزی و 

نقطه قوت نیست.
ë  مکانیســم تهیه ایــن طرح ها بــه لحاظ

کارشناســی چگونــه اســت؟ چــه نهادها 
یــا مراکــز تحقیقاتــی و دانشــگاهی محل 
مشــورت بــرای تدوین ایــن طرح هــا قرار 

می گیرند؟
هر طرح، بسته به کمیسیون خود، سیر 
مخصوص به خود را طی می کند، ممکن 
اســت یک طرح را در ابتــدا یک نماینده 
به تنهایــی و یا چند نماینــده در کنار هم 
تدوین کنند و ســپس در کمیسیون مورد 
مداقــه قرار گیــرد، طرحی ممکن اســت 

محصول سفارش یک کمیسیون به یک 
مرکــز تحقیقاتــی یا دانشــگاهی باشــد و 
طرحی دیگر، از مسیر مرکز پژوهش های 
مجلس بگذرد. مکانیزم و نظام احصای 
مســائل در مجلــس و طراحی بــرای آن، 
نسخه یکســان ندارد و البته منطقی هم 

نیست.
ë  نماینــدگان انتخاباتــی  طرح هــای  در 

احزاب در گفت وگو با روزنامه ایران گفتند 
که هیچ مشــورتی از آنها گرفته نشــده و به 
نظر می رســد به جــز شــورای نگهبان نظر 
هیچ نهاد تحقیقاتی یا اساتید دانشگاهی 
گرفته نشده است. دولت هم گفته نظر ما 

همان لایحه جامع انتخابات است.
بایــد دقیق صحبت کــرد و مثلًا گفته 
شــود کــه پیرامــون کــدام طــرح، از کدام 
حزب یا چهره دانشگاهی مشورت نشده 
اســت. اینکــه از طرح هــای انتخاباتی به 
صورت عام نام می برید، با شــفافیت در 
اطلاع رســانی معارض است. ما در حال 
پیگیــری طرح اصــلاح قانــون انتخابات 
ریاســت جمهوری هســتیم و حتی هنوز 
به مرحلــه صحن هم نرســیده، تا بدین 
جــا هم نظر بســیاری از فعــالان حزبی و 
اســاتید حوزه و دانشــگاه را جویا شده ایم 
و البته رایزنی ها همچنــان ادامه دارد. به 
همیــن جهت اجــازه دهید ادعای شــما 
را مبنــی بر نادیده گرفتن کلیــه احزاب و 

اساتید دانشگاه نپذیرم.
ë  مثــاً یــک مــورد آقــای باهنــر دبیرکل

جامعه اسامی مهندسین و از چهره های 
باسابقه مجلس که به »ایران« گفت هیچ 
مشورتی از وی درباره طرح اصاح قانون 
انتخابات ریاســت جمهوری گرفته نشده 
یا آقای بادامچیان از حزب مؤتلفه و حتی 
نایب رئیس خانه احزاب. گذشــته از این 
آقای باهنر اخیــراً در گفت وگو با »ایران« 
تأکید داشــت کــه بهتر آن اســت مســیر 
قانونگذاری از لوایح بگذرد تا طرح. چون 
بدنه کارشناسی دولت به نسبت مجلس 

قوی تر اســت. تدوین یک لایحه معمولًا 
چند ماه به طول می کشد اما اینکه مجلس 
در فاصلــه 4 ماه پیــش از 300 طــرح آماده 

کند، چندان منطقی به نظر نمی رسد.
مجلــس،  از  بیــش  قطعــاً  دولــت 
در کــف میــدان و بــا مشــکلات اجرایــی 
آشناســت، اما نمی توان ادعــا کرد که هر 
لایحــه ای از هــر طرحــی بهتر اســت، آن 
هم صرفــاً به ایــن دلیل کــه دولت بدنه 
کارشناســی وســیع تری دارد. ایــن نــگاه، 
و  ســاختاری  و  رویکــردی  مشــکل  هــم 
هــم اشــکال تجربــی و عملکــردی دارد. 
اشــکال رویکردی از این جهت اســت که 
اگر قرار باشــد خود دستگاه مجری، مبدأ 
قانون نویســی باشــد، به خیلی از مسائل 
ورود نخواهــد کــرد چــون دســت و پــای 
خــود را نمی خواهد ببندد. یعنی اساســاً 
فلسفه تفکیک دســتگاه قانونگذار از قوه 
مجریــه، بــا ایــن ادعای شــما زیر ســؤال 
مــی رود. دولــت، ممکن اســت به علت 
تعــارض منافــع، در بســیاری از حوزه ها، 
انگیزه یــا حتی صلاحیت قانون نویســی 
نداشــته باشــد و نمی توان گفت مجلس 
هــم به موضوع نبایــد ورود کند. اشــکال 
دوم، تجربی و ناظر به عملکرد دولت ها 
و بویژه دولت فعلی اســت. طرح اصلاح 
قیمــت بنزیــن و شــیوه های اجــرای آن، 
بــا نظر صد درصــدی  دولت اجرا شــد و 
مخالفت هــای بســیاری در میــان مردم 
از  کار  و  چــون  برانگیخــت  و مســئولان 
کار گذشــته بــود، مجلــس امــکان ورود و 
تجدید نظر جدی در آن نیافت. بسیاری 
خــورده  شکســت  طرح هــای  همیــن  از 
امــروزی، همان لوایح دولت هســتند  که 

کار را به اینجا رسانده اند.
ë  مجلــس تاکنــون دو جلســه غیرعلنی

درباره ســازوکارهای داخلی داشــته آیا در 
این جلســات تاش می شــود انتقادهای 
وارده به کیفیت کار مجلس مورد بررسی 

قرار بگیرد؟

ادوار  تمــام  در  غیرعلنــی  جلســه 
مجلــس معمــول بــوده و البتــه گاهــی 
ضروری هم هســت. مــن می گویم برای 
نقد مجلس، حتی جلسه غیرعلنی هم 
نیــاز نیســت و گاهــی در جلســات علنی 
هــم نقدهایی مطرح می شــود کــه البته 
طبیعــی اســت. بــه هــر حــال، مجلــس 
خانه ملت اســت و نمایندگانی از سراسر 
کشــور با افکار، اقوام، ادیان و گویش های 
مختلــف دارد و بایــد محــل تضــارب آرا 
باشد. طبیعی است که انتقاداتی به نحوه 
عمل مجلس، هــم در بیرون از مجلس 
و هــم در داخــل آن وجود داشــته باشــد. 
تقریباً می توانم بگویم یکی از امور جاری 
پیگیــری  اصــلاح ســاختارها،  مجلــس، 
طرح تحول، خودانتقــادی و بازنگری در 
نقایص است و تنها به جلسات غیرعلنی 

هم محدود نمی شود.
ë  یکــی از محورهــا و برنامه هــای اعامی

کاهــش  اصولگرایــان،  برخــی  ســوی  از 
اختیــارات رئیــس مجلــس بــود. در ایــن 
ارتباط آیا طرح و برنامه ای در دست اقدام 

است؟
این مســأله بــه یک یــا دو اظهار نظر 
از  برخــی  البتــه  کــه  می شــود  محــدود 
ســوی اصولگرایــان هم نبوده اســت. در 
مجلس، باید صداهای مختلف شــنیده 
شــود و تکثر آرا وجود داشــته باشــد، اما 
در  انســجام  و  رویــه  وحــدت  اجــرا،  در 
عمــل مد نظر قرار گیرد. هرچند شــاهد 
ناهماهنگی در ارکان دولت ها بوده ایم، 
امــا باید تأکیــد کنم کــه تکثــر و تضارب 
آرا، هرچنــد در دســتگاه اجرایــی عیــب 
محســوب می شود اما در پارلمان حسن 
اســت. هر نماینده ممکن اســت نظری 
داشته باشد و ایرادی هم ندارد، آنچه در 
عمــل اتفاق می افتد، خواســت اکثریت 

نمایندگان مردم است.
ë  نماینــدگان آرای  شــفافیت  موضــوع 

محل توجــه اصولگرایان بوده اســت. در 
چند روز اخیر مجلــس از این بابت مورد 
انتقــاد قــرار گرفته کــه چرا اینقدر جلســه 
غیرعلنی برگزار می کند. مثاً طرح سؤال 
از وزیر کار چرا غیرعلنی شد؟ این با ادعای 

شفافیت در تضاد نیست؟
یکــی  و  شــفافیت، مســأله ای صفــر 
نیست که بگوییم امروز شفافیت هست 
یا نیســت. چیزی که مشخص است این 
کــه مجلس یازدهم، با جدیت در مســیر 
مجالــس  از  و  برداشــته  گام  شــفافیت 
قبلی شــفاف تر اســت، هرچند معتقدم 
این شــفافیت همچنان قابلیت بســط و 

تعمیم دارد.

گروه سیاســی/ پارلمان در روزی که طرح 
»پخــش مذاکرات از تلویزیون« از ســوی 
یکــی از نماینــدگان مجلــس تدوین و به 
هیأت رئیسه مجلس تحویل شد، جلسه 

خود را به صورت غیرعلنی آغاز کرد.
ایــن برای ســومین بــار در طــول یک 
جلســه  مجلســی ها  کــه  اســت  هفتــه 
را  آنچــه  تــا  دادنــد  تشــکیل  غیرعلنــی 
کــه خــود نماینــدگان »مســائل داخلــی 
پارلمــان« می نامند، بررســی کنند. تنها 
خبری که پس از هرکدام از این جلســات 
که در برخی موارد ســه ساعت هم طول 
می کشــد، منتشر می شــود، این است که 
»موضــوع ایجــاد تحــول در مجلــس از 
سوی رؤســای کمیســیون ها، کارشناسان 
مرکــز پژوهش ها و برخی همکاران مورد 
بررسی قرار گرفته و مقرر شده کمیسیون 
آیین نامــه در این بــاره جمع بندی کند و 
تغییراتــی را به وجود آورد تا زیر بمباران 
طرح هــا و لوایحــی که برای مــردم مفید 
نیستند و تأثیری در شرایط زندگی مردم 
ندارنــد، قــرار نگیریم«. ایــن توضیحات 
محمدحسین فرهنگی سخنگوی هیأت 
رئیسه است که در پایان جلسه غیرعلنی 
سه ساعت و پنج دقیقه ای دیروز مجلس 
در جمع خبرنگاران حاضر شد و از طرح 
پارلمــان گفــت. محمدباقــر  تحــول در 
قالیبــاف رئیــس مجلــس هــم بــا آغــاز 
کوتاهــی  توضیحــات  در  علنــی  جلســه 
ایــن جلســه موضوعاتــی در  گفــت: در 
حوزه اصــلاح آیین نامه داخلی مجلس 
پژوهش هــا،  مرکــز  بــا  اندیشــی  هــم  و 
نمایندگان و کمیسیون ها صورت گرفت. 
همچنیــن طرح تحــول در مجلس برای 
کارآمدسازی با اصلاح آیین نامه داخلی 

در دستور کار جلسه غیرعلنی بود.
امــا یکــی از موضوعات جانبــی مورد 
بحــث در جلســه غیرعلنــی دیــروز بــه 

ماجرای خودروی دنا اختصاص داشت. 
در روزهایی که قیمت این خودرو به رقم 
6۰۰ میلیــون تومان رســیده، اعلام شــد 
نماینــدگان مجلــس می تواننــد آن را بــا 
نصف قیمت و حدود 3۰۰ میلیون تومان 
و به صورت اقســاط سه ســاله خریداری 
کننــد. محمدحســین فرهنگــی در ایــن 
مــورد گفــت: موضوع تحویل خــودرو که 
در فضای مجازی مورد بحث قرار گرفته، 
به صــورت جانبــی در جلســه غیرعلنی 
پراکنــده ای  بحث هــای  و  شــد  مطــرح 
صــورت گرفــت. او در توضیحاتــی گفت 
کــه اولاً اینکــه خودروهــای تولیــد داخل 
در اختیــار نماینــدگان قــرار گیــرد تازگی 
ندارد و در همه ادوار سابقه داشته است. 
ضمناً ۱۸۰ نفر از همکاران ما در مجلس 
یازدهــم ســابقه نمایندگــی نداشــتند و 
اینها خودروی مناسبی برای سرکشی به 
حوزه های انتخابیه در اختیارشان نیست. 
نماینده تبریز  گفت: اینها وسایل رفاهی 
نیســتند. هم تــرازان نماینــدگان کــه وزرا 
هستند گاهی ده ها خودرو در اختیارشان 
و  فرمانــداران  اســتانداران،  اســت. 
دارنــد.  وســیعی  امکانــات  بخشــداران 
مجلــس و اکثریــت آن مصر هســتند که 

حاشیه ها بر متن غلبه نکند زیرا حواشی 
مــا را از کار باز می دارد. برخی نمایندگان 
هم در اثر فضایی که ایجاد شده منصرف 
شــدند ولی مســلماً این امــر در کارکرد و 

کارآیی آنها تأثیر منفی می گذارد.
ë نامه توکلی به  نمایندگان

مــورد  در  کــه  حواشــی  ادامــه  در 
خــودروی نماینــدگان شــکل گرفــت، 
هــم طــی مکاتبــه ای  توکلــی  احمــد 
خواستار عذرخواهی مجلس از مردم 
بابت تحویــل 3۵۰ خــودروی لوکس 
به نمایندگان شــد و از آنان خواســت 
خودروهــای  آنهــا،  بازگــردان  بــا  تــا 
ارزان تری را جهت خدمت جایگزین 
کننــد. به گــزارش دیده بان شــفافیت 
و عدالــت، توکلــی در ایــن نامــه گفته 
را  مجلــس  اساســی  قانــون  اســت: 
در رأس امــور و مســتقل از دو قــوه و 
فائــق بر آنها قرار داده اســت و قانون 
الــزام می کنــد کــه بودجــه مجلس را 
خــود مجلس پیشــنهاد کنــد و دولت 
بــدون تغییــر آن را در لایحــه بودجه 
بگنجانــد. او ادامــه داد: حکمــت این 
استقلال، مقهور هیچ کسی نبودن در 
تصمیم گیری است و شرط حفظ این 

استقلال، اســتغنای نمایندگان از قوه 
مجریــه در تمــام انــواع فعالیت های 
نمایندگــی اســت. یعنــی نماینده در 
انجــام وظیفــه محتــاج قــوای دیگــر 
نباشــد. حتــی اگــر بــرای مثــال بــرای 
نماینــده در همراهــی وزیــران، ســفر 
داخلی یا خارجی پیش آید، در پایان 
ســفر صــورت حســاب کلیــه مخــارج 
نماینده را مجلس به دولت بپردازد. 
وی در ادامه نوشــت: مدت زمانی که 
نماینده برای سرکشی به مردم حوزه 
حوزه هــای  از  سرکشــی  یــا  انتخابیــه 
دیگر صرف می کند، ماهی یک بار به 
مدت ۱۰ روز اســت و معمولًا مسافت 
زیــادی را طــی می کند. لــذا خودروی 
نســبتاً ایمــن کــه علی القاعــده کمتــر 
خســته می کنــد لازم اســت.  مجلس 
مکلف اســت تأمین این وســیله را بر 
عهده بگیــرد. ولی چرا خــودروی دنا 
پلاس، با اضافات لوکس حداکثری؟ 
و چــرا نماینده بهــای آن را که نصف 
قیمت بازار اســت آن هــم به صورت 
قســطی بپــردازد و آن را مالــک شــود 
کــه بعضــاً ســر از بــازار درآورد و یا در 

خدمت فرزند یا همسر قرار گیرد؟
توکلی تأکید کــرد: مجلس مکلف 
شهرســتان  نماینــدگان  بــرای  اســت 
خانــه ای تهیــه کنــد. ایــن خانــه بایــد 
در حــدی باشــد کــه چند میهمــان از 
مراجعــان را جــای دهد. این مشــکل 
بــرای نمایندگانــی کــه از حوزه هــای 
عشــایری بــه مجلس می آیند بیشــتر 
وجــود دارد. امــا چــرا آپارتمــان۲۵۰ 
متــری در ســعادت آبــاد؟ او در پایان 
پیشــنهاد داد که مجلــس تمام 3۵۰ 
خــودروی تحویل گرفته را بازگرداند و 
بــه جای آن خودروی پژو پارس یا کم 

و بیش در حد آن بخرد.

ادامه جلسات غیرعلنی برای بررسی طرح تحول پارلمان

توکلی: نمایندگان »دنا پلاس« را برگردانند و از مردم عذرخواهی کنند
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